

УДК 81'38:81'37  
doi 10.17072/2037-6681-2018-2-39-46

## ДИСКУРСИВНЫЕ ФУНКЦИИ ЧАСТИЦЫ «И» В ГАЗЕТНЫХ СТАТЬЯХ

**Барбора Млинарова**

аспирант кафедры русского языка и стилистики

Пермский государственный национальный исследовательский университет

614990, Россия, г. Пермь, ул. Букирева, 15. barboramlynarova@gmail.com

SPIN-код: 6682-5092

ORCID: <http://orcid.org/0000-0002-1566-3689>

ResearcherID: F-8709-2018

Статья поступила в редакцию 06.03.2018

**Просьба ссылаться на эту статью в русскоязычных источниках следующим образом:**

Млинарова Б. Дискурсивные функции частицы «и» в газетных статьях // Вестник Пермского университета. Российская и зарубежная филология. 2018. Т. 10, вып. 2. С. 39–46. doi 10.17072/2037-6681-2018-2-39-46

**Please cite this article in English as:**

Mlynarova B. Diskursivnye funktsii chastitsy «i» v gazetnykh stat'yakh [The Discourse Functions of the Particle “i” in Newspaper Articles]. *Vestnik Permskogo universiteta. Rossiyskaya i zarubezhnaya filologiya* [Perm University Herald. Russian and Foreign Philology], 2018, vol. 10, issue 2, pp. 39–46. doi 10.17072/2037-6681-2018-2-39-46 (In Russ.)

Исследование посвящено семантическому аспекту дискурсива «и», функционирующего в качестве частицы, в текстах статей на политические, экономические темы и темы по культуре в федеральных и местных газетах. Установлено, что в отличие от данных толковых словарей и «Русской грамматики – 80» (где отражены результаты анализа художественных текстов) в газетном дискурсе используются не все зафиксированные ранее значения, вместе с тем появляются новые функции частицы «и». В рассмотренных контекстах реализуется введение оценки (наличие факта и его оценки), актуализируются такие функции, как усиление уступительного, присоединительного, выделительного значений, а также ограничение и уточнение высказывания. Кроме того, дискурсив «и» в качестве частицы использован в комплексе с другими дискурсивами для большего усиления значимости условно-следственных отношений, ограничения и усиления уточнения, а также уступительного, присоединительного, выделительного значений и усиления результативности и оценки. Значит, можно считать, что в газетных текстах частица «и» широко употребляется для выражения различных дополнительных смыслов. Реализуется оценочная функция, актуализируется усиление уступительного, присоединительного, выделительного и других значений. Подчеркивается, что частица «и» способствует функционально-семантическому расширению за счет выражения дополнительных смыслов. Тем самым подтверждается предположение о том, что частица «и», занимая во вспомогательной системе дискурсивов *периферийную* позицию, играет важную функционально-семантическую роль.

**Ключевые слова:** дискурсивы; частица «и»; газетный дискурс; семантика; функции частиц.

## THE DISCOURSE FUNCTIONS OF THE PARTICLE “И” IN NEWSPAPER ARTICLES

**Barbora Mlynarova**

Postgraduate Student in the Department of Russian Language and Stylistics

Perm State University

15, Bukireva st., Perm, 614990, Russian Federation. barboramlynarova@gmail.com

SPIN-code: 6682-5092

ORCID: <http://orcid.org/0000-0002-1566-3689>

ResearcherID: F-8709-2018

*Submitted 06.03.2018*

The article considers the functional-semantic aspect of the particle “и” as a discourse marker. It is a supplementary communicative unit and it functions in spoken and written language. The paper analyzes its functioning in political, economic, culture articles in federal and local newspapers of Perm Krai. By means of the functional-stylistic analysis, it has been established that only some meanings given in dictionaries and *Russian Grammar – 80* (based on the analysis of literary texts) are used in the newspaper discourse. At the same time, the paper reveals some new functions of the particle “и”. This particle signals the introduction of evaluation (fact and its evaluation) and actualizes increasing meanings of concession, conjunction, highlighting, as well as limiting and clarification. In addition, as a particle used in combination with other discourse markers, “и” also has a functional-semantic aspect. Examples of this kind of combinations show properties of semantic-pragmatic realization in the newspaper discourse. As a discourse marker, the particle “и” in combination with other units is used to emphasize the conditional-consequential relationships, limiting and to increase clarification. Such combinations also have the meanings of concession, conjunction, highlighting, and they increase the performance and evaluation. Thus, we can assume that in newspaper texts the particle “и” is widely used to express various additional meanings, which contributes to the functional-semantic extension. Use of this particle provides implementation of the evaluation function (fact and its evaluation), actualizes increasing concession, linking, highlighting meanings and others. Thus, in the newspaper discourse the particle “и” is widely used as a conjunction and also as a particle in simple and complex sentences. In spite of the peripheral position of the particle “и” in the auxiliary discursive system, it performs an important communicative and discursive function due to its functional and semantic significance.

**Key words:** discourse markers; particle “и”; newspaper discourse; semantics; functions of particles.